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رشد 44 درصدي ترانزيت کالا 
از طريق راه آهن 

معاون بهره برداري و سير حرکت 
راه آه��ن از رش��د 44 درص��دي 
عملک��رد ترانزيت��ي راه آه��ن از 
ابت��داي س��ال جاري ت��ا 30 تير 

ماه امسال خبر داد .
به گزارش خبرگزاري صداوسيما 

به نقل از راه آهن جمهوري اس��امي ايران ، ابراهيم محمدي 
درباره عملکرد ترانزيت راه آهن از ابتداي سال جاري تا سي ام 
تيرماه ، گفت: در 4 ماهه اخير با حمل 405 هزار و 354 تن بار 
ترانزيت، نسبت به مدت مشابه سال گذشته )282 هزار و 273 

تن ( با رشد 44 درصدي مواجه هستيم .
وي عامل اصلي اين رشد را گسترش ارتباطات بين المللي، فعال 
ش��دن کريدورهاي ش��مال - جنوب و ش��رق - غرب ، امضاي 
تفاهم نامه هاي متعدد با راه آهن هاي کش��ورهاي همس��ايه و 

ايجاد روابط ترانزيتي مناسب عنوان کرد.
معاون بهره برداري و سير و حرکت راه آهن افزود: رشد ترانزيتي 
ايجاد شده ناشي از افزايش ميزان حمل گوگرد و کود بوده و با 
حمل 88 هزارتن گوگرد و 105 هزارتن انواع کود به ترتيب به 

158 و 98 درصد رشد دست يافته ايم .
محمدي در ادامه بيش��ترين رش��د ترانزيت کالا را از مرزهاي 
س��رخس و رازي عن��وان کرد و گفت: ب��ه زودي صادرات ميوه 
و محصولات کشاورزي توسط کانتينرهاي يخچال دار از مرز 

اينچه برون آغاز مي شود. 

مسکن در وضعيت "شکست بازار" است 
يک کارش��ناس اقتصاد مس��کن گفت:  در بازار مسکن حالتي به 
نام "شکست بازار" پيش آمده است،  يعني اين که عرضه و تقاضا 
براي مسکن وجود داشته و هم در اين بازار نياز به مسکن داريم 

هم عرضه کننده مسکن.
به گزارش تسنيم افشين  پروين پور ادامه داد: اين در حالي است 
که به دليل حباب قيمتي موجود و اين که قيمت ها غيرواقعي بالا 

رفته است، تقاضاها منجر به خريد مسکن نمي شود.
وي با اش��اره به اين که س��وداگري عامل اصلي افزايش قيمت 
مس��کن بالاتر از حد منطقي بوده اس��ت، تصريح کرد: يکي از 
وظايف دولت اين است که بازارهايي مانند مسکن را در شرايط 

کنوني کنترل کند.
کارش��ناس اقتصاد مس��کن در اين باره به مثالي اش��اره کرد و 
افزود:  وضعيت کنوني بازار مس��کن ايران براي س��اير کشورها 
نيز اتفاق افتاده و راه حل هاي مناسبي توسط دولت ها براي رفع 

اين مشکل اجرايي شده است.
وي بي��ان ک��رد: دهه 70 ميادي در تايوان بازار مس��کن دچار 
"شکست بازار" شد و سياستمداران اين کشور از ابزارهاي مالياتي 

براي خروج حباب قيمتي استفاده کردند.
ماليات بر خانه دوم، عايدي سرمايه و ماليات بر خانه هاي خالي 
از جمله ابزارهايي است که پروين پور به آنها اشاره کرد و گفت: 
دولت بايد از تجربه ساير کشورها در حوزه مسکن استفاده کند 

تا از اين طريق مسکن هاي خالي وارد بازار شود.
وي با انتقاد از عملکرد دولت و وزارت راه و شهرسازي در خصوص 
خروج مسکن از رکود و کنترل آن در خصوص احتمال افزايش 
قيمت مس��کن نيز اظهار کرد:  با توجه به وضعيت بازار مس��کن 
افزايش قيمت ها در سال جاري خيلي جزئي يعني 2 تا 3 درصد 
خواهد بود، واقعيت آن اس��ت که اقتصاد ايران ظرفيت افزايش 

بيشتر قيمت را ندارد.
ايرج رهبر عضو کانون انبوه سازان استان تهران پيشتر گفته بود: 
بازار مسکن همچنان در رکود بسر مي برد و روند ساخت و ساز 
را هم با چالش مواجه کرده اس��ت.کاهش عرضه در درازمدت 
باع��ث انباش��ت تقاضا و همچني��ن در درازمدت باعث افزايش 

قيمت هم مي شود.

هنوز منتظر ريل ملي هستيم
معاون س��اخت راه آهن ش��رکت 
س��اخت با اشاره به عملکرد قابل 
توج��ه دولت در س��رعت گرفتن 
ريل گ��ذاري پروژه ه��اي جديد 
اعام کرد سرعت ريل گذاري به 
حدي رس��يده که در بعضي نقاط 

ش��رکت هاي س��ازنده تجهيزات بايد به نحوه پيشرفت پروژه ها 
برس��د.علي ذاکري در گفت وگو با ايس��نا با بيان اين خبر اظهار 
کرد: در طول 100 روز ابتدايي سال جاري، بيش از 250 کيلومتر 
ريل گ��ذاري جدي��د صورت گرفت که اين روند برابر با ميانگين 
ريل گذاري س��الانه کش��ور در طول 20 سال گذشته بوده است.
وي ادامه داد: از اين رو ما نه تنها مشکلي براي خريد تجهيزات 
ساخته شده در حوزه ريلي نداريم که حتي در بعضي از محورها 
ش��رکت هاي س��ازنده اين تجهيزات از س��رعت عملکرد دولت 
عقب هستند.معاون ساخت راه آهن شرکت ساخت در پاسخ به 
اين سوال که آيا در حوزه تامين ريل جديد براي پروژه هاي در 
دست احداث نيز مشکلي وجود دارد، اظهار کرد: خوشبختانه با 
توجه به تحولاتي که در زمينه تامين مالي پروژه هاي زيربنايي 
اولويت دار صورت گرفت، امروز اين طرح ها از نظر تامين اعتبار 
ش��رايط مناس��بي دارند و با پيگيري هاي صورت گرفته مشکلي 
ب��راي تامي��ن اصلي ترين تجهيزات لازم مانند ريل وجود ندارد.

ذاکري در باره آخرين وضعيت تحويل ريل ملي از سوي ذوب آهن 
اصفهان نيز توضيح داد: اين ش��رکت از چند ماه قبل قراردادي 
را با شرکت راه آهن نهايي کرده تا بخشي از ريل مورد نياز اين 
بخ��ش را تامي��ن کن��د که البته طبق آخرين ارزيابي ها هنوز اين 
ريل به راه آهن نرسيده و پيگيري ها ادامه دارد.وي اضافه کرد: 
در صورت اجرايي ش��دن اين قرارداد با راه آهن ش��رکت ساخت 
آمادگي دارد تا قراردادهايي را براي خريد ريل ملي نهايي کند هر 
چند اين موضوع منوط به نهايي شدن فرآيند ساخت و تضمين 

کيفيت ريل هاي توليد شده در داخل خواهد بود.

برگزاري نشست تمدن ايراني راه ابريشم 
در موزه امام علي)ع( 

دويست و چهل و پنجمين گفتمان هنر و معماري تحت عنوان 
تمدن ايراني راه ابريش��م در موزه هنرهاي ديني امام علي )ع( 
برگزار مي شود. دبيري اين برنامه را محمدمهدي محمودي استاد 
بازنشس��ته معماري دانش��گاه تهران، طراح مرکز پژوهش هاي 
ايراني- اس��امي؛ طراح دايره المعارف بزرگ اس��امي و طراح 
رصدخان��ه ملي ايران برعهده دارد.در پنل گفتگوي دويس��ت و 
چهل و پنجمين گفتمان هنر و معماري سيمون آيوازيان استاد 
دانش��گاه، موس��يقيدان و عکاس، ناصر تکميل همايون جامعه 
شناس و تاريخ نگار ايراني و استاد پژوهشکده تاريخ پژوهشگاه 
علوم انساني و مطالعات فرهنگي و احمد محيط طباطبايي فعال 
ميراث فرهنگي کشور در رابطه با تمدن ايراني راه ابريشم بحث 
و گفتگو خواهند کرد.حضور براي عاقمندان در اين نشست آزاد 
است و عاقمندان مي توانند روز چهارشنبه چهارم مردادماه از 
س��اعت 1۶ تا 18 به نش��اني تهران، خيابان ولي عصر، بالاتر از 

ظفر، بلوار اسفنديار، پاک 35 مراجعه کنند.

پيشخوان

راه ومسکن

 گروهي از مديران يک ش��رکت دولتي چين به 
ديدار معاون  وزير و مديرعامل ش��رکت س��اخت 
و توسعه زيربناهاي حمل ونقل آمدند و در پايان 
جلس��ه نماينده شرکت چيني از تمايل براي اين 
همکاري ه��ا خبر داد و ايران را موقعيت ممتازي 
براي س��رمايه گذاري چيني ها به ويژه در منطقه 

خاورميانه برشمرد. 
خيرال��ه خادم��ي در اي��ن ديدار ضمن تش��ريح 
فعاليت ه��اي ايران در حوزه آزادراهي و توس��عه 
ش��بکه ريلي ازآمادگي همکاري با ش��رکت هاي 
خارجي به ويژه در حوزه س��رمايه گذاري خبر داد 
و گفت: در حال حاضر فرصت هاي مناسبي براي 
س��رمايه گذاري و مشارکت شرکت هاي خارجي 
در توسعه زيرساخت هاي ايران فراهم شده است 
و اخذ مجوزهاي لازم و تضمين سود در اين حوزه 

از سوي دولت ايران پشتيباني مي شود.
وي توسعه شبکه جاده اي با اولويت آزادراهي را از 
سياست هاي مهم برشمرد و خاطرنشان کرد:  در 
حال حاضر تمرکز ما توسعه و تکميل کريدورهاي 
مه��م و ترانزيت��ي بين الملل��ي از طريق توس��عه 
ش��بکه آزادراهي اس��ت و اين فرصت مناس��بي 
براي س��رمايه گذاري و مش��ارکت در اين حوزه 
براي ش��رکت هاي خارجي فراهم آورده اس��ت.

خادمي افزود:  همکاري با شرکت هاي ايراني نيز 
اطمينان شما را براي تضمين اين همکاري بيشتر 
خواهد کرد.در پايان اين جلس��ه نماينده شرکت 
چين��ي از تماي��ل براي اين همکاري ها خبر داد و 
ايران را موقعيت ممتازي براي س��رمايه گذاري 

چيني ها به ويژه در منطقه خاورميانه برشمرد.
آزادراه هاي ايران بهش�ت س�رمايه گذاران  ���

خارجي 
کاهش ترافيک، کاهش زمان سفر، کوتاه کردن 
مسير و بالا بردن امنيت تنها بخشي از اصلي ترين 
مزيت هاي آزادراه ها را در قياس با ديگر شيوه هاي 
حمل و نقل تشکيل مي دهد؛ راه هايي که ميزان 
نفوذ و گسترش آنها در کشور، يکي از اصلي ترين 
ش��اخصه هاي توس��عه يافتگي اقتصاد به حساب 
مي آين��د. به گزارش پايگاه خبري عصر خودرو، 
اهميت توس��عه آزادراهي باعث ش��ده وزارت راه 
و شهرس��ازي در طول س��ال هاي گذشته برنامه 
ريزي ه��اي گس��ترده اي را به منظ��ور افزايش 
ضري��ب نفوذ آزادراهي اجرايي کند. از افتتاح فاز 
نخس��ت آزادراه ح��رم تا حرم گرفته تا س��رعت 
گرفتن جدي پيگيري س��اخت آزاد راه تهران – 
ش��مال، آزادراه کنارگذر جنوب��ي تهران، آزادراه 

اصفهان – شيراز و آزادراه اروميه – تبريز نشان از 
آن دارد که آينده راه هاي ايران با محوريت آزادراه 
معنا خواهد شد.پيگيري اين طرح هاي گسترده و 
طولاني، پيش از هرچيز نياز به تأمين منابع مالي 
لازم دارد. طبق برآوردهاي صورت گرفته براي 
س��اخت هر يک کيلومتر آزادراه جديد به حدود 
13 ميليارد تومان بودجه احتياج است. نگاهي به 
ش��رايط مالي وزارت راه در س��ال هاي گذشته به 
خوبي نش��ان مي دهد که س��اخت اين طرح هاي 

کان با بودجه دولتي امکان پذير نيست.
وزي��ر راه در اي��ن رابطه گفت��ه اعتبار اباغي به 
وزارتخان��ه در بودجه س��ال 1395 حدود 7700 
ميلي��ارد توم��ان بود که از اي��ن رقم تاکنون تنها 
80 ميلي��ارد توم��ان تخصيص پيدا کرده که اين 
به معناي محقق شدن تنها يک درصد از بودجه 
سالانه است. اگر به اين رقم انتشار 25۶0 ميليارد 
تومان اس��ناد خزانه را اضافه کنيم، مي بينيم که 
بودجه عمومي چه تأثيري در اقدامات وزارت راه 

و شهرسازي داشته است.
اين صحبت هاي آخوندي نشان مي دهد که براي 
استفاده از ظرفيت هاي کشور در اين حوزه بايد به 

فکر منابعي خارج از اعتبارات دولتي بود.

راه حل اقتصادي اين چالش از دو حوزه مختلف 
بيرون مي آيد؛ يک س��وي ماجرا سرمايه گذاران 
و فع��الان داخلي هس��تند ک��ه رقابتي جدي نيز 
ميان آنها ش��کل گرفته است. قرارگاه سازندگي 
که در طول س��ال هاي گذش��ته به طور جدي به 
طرح هاي عمراني ورود کرده، در طول سال هاي 
گذشته بخشي از برنامه هاي آزادراهي را در دست 

گرفته است.
در س��وي ديگر ش��رکت هاي راهس��ازي بخش 
خصوصي نيز در طول سال هاي گذشته کارايي 
خود را اثبات کرده اند و از اين رو رقابتي س��ازنده 

ميان آنها شکل گرفته است.
دورخيز ���3 ميليارد يورويي

ج��داي از تواناي��ي بخ��ش غيردولت��ي داخلي، 
خارجي ها نيز در طول ماه هاي گذش��ته به شکل 
ج��دي اع��ام آمادگي کرده ان��د تا در طرح هاي 

زيربنايي ايران نقش آفريني کنند.
پس از آنکه چند ماه قبل اعام شد براي نخستين 
ب��ار آزادراه تبري��ز ب��ازرگان با س��رمايه گذاري 
خارجي ترک ها و در استان کرمان نيز پروژه اي 
با محوريت س��رمايه خارجي س��اخته خواهد شد 
اعام آمادگي کره جنوبي براي س��رمايه گذاري 
بي��ش از ي��ک ميليارد دلاري در آزادراه تهران – 
ش��مال نش��ان داد ظرفيت حضور خارجي ها در 
اين طرح ها مي تواند با استقبال بسياري از سوي 

خارجي ها همراه شود.
با اجراي کامل برجام و رفع بعضي از تحريم هايي 
ک��ه باق��ي مان��ده بودند، فضاي مناس��بي براي 
افزايش توان خارجي ها براي حضور در ايران به 

وجود آمده و اين امر در صحبت هاي جديد معاون 
س��اخت آزادراه هاي ش��رکت ساخت مشخص 
است. ميرشفيع با بيان اينکه پيشنهادهاي بسيار 
مناسبي براي سرمايه گذاري در آزادراه هاي ايران 
داشته ايم، بيان کرد: طبق برآوردهاي ما در آينده 
نزدي��ک رقمي نزديک ب��ه 3ميليارد يورو در اين 
پروژه ها از س��وي س��رمايه گذاران خارجي وارد 

خواهد شد.
در صحبت هاي او به اولويت هاي آزادراهي ايران 
نيز اشاره شده که يا کار در آنها آغاز شده است يا 
آمادگي جذب مشارکت در آنها وجود دارد. پروژه 
حرم تا حرم، پروژه کنارگذر جنوبي تهران، پروژه 
آزادراه اروميه – تبريز، آزادراه اصفهان – شيراز 
جزيي از اين برنامه ها هستند که هر يک از آنها 
ب��ا تخصي��ص منابع لازم در حال پيگيري بوده و 
اي��ن امي��د به وجود آمده که طبق برنامه ريزي ها 

به بهره برداري برسند.
ب��ا وج��ود آنکه وزارت راه و شهرس��ازي به طور 
دقيق اعام نکرده که س��رمايه گذاري از س��وي 
چه کشورهايي و در چه مدلي اجرايي خواهد شد، 
اما به نظر مي رسد اين اطمينان به وجود آمده که 
کش��ورهاي خارجي ش��انس خود را به طورجدي 

در اين عرصه امتحان کنند.
در طول ماه هاي گذشته وزارت راه و شهرسازي به 
يکي از اصلي ترين مراکز رفت و آمد شرکت هاي 
خارجي تبديل ش��ده که از ش��رق آس��يا گرفته تا 
غرب اروپا به ش��کل مداوم درباره پروژه هاي آن 
سخن گفته و اعام آمادگي کرده اند و در اين بين 
آزادراه ه��اي اي��ران به عنوان يکي از اصلي ترين 

گزينه هاي سرمايه گذاري مطرح بوده اند.
عاقه دوجانبه به سرمايه گذاري در عرصه هاي 
زيرساختي ايران تنها يک ابهام بزرگ بر سر راه 

خود دارد و آن تبادلات بانکي است.
بانک هاي بزرگ با وجود تمام صحبت هايي که 
در طول ماه هاي گذشته مطرح شده هنوز نسبت 
به ورود به ايران ترديد دارند و اين امر نهايي کردن 

برخي قراردادها را دشوار کرده است.
ب��ا اي��ن وجود اگر برخي ابهامات کنار روند، ايران 
آماده اس��ت در آزادراه هاي خود 12 هزار ميليارد 
توم��ان س��رمايه گذاري خارج��ي جديد دريافت 
کند، موضوعي که از يک س��و ش��اخص سرمايه 
گذاري مستقيم در ايران را به شکل قابل توجهي 
بهبود خواهد داد و از سوي ديگر دغدغه طولاني 
 مدت تکميل طرح هاي آزادراهي برطرف خواهد 

شد.

در ديدار چینی ها با معاون وزير راه و شهرسازي مطرح شد:

سرمايه گذاری چشم بادامي ها در آزادراه هاي ايران

بررسي مباني قیمت گذاري در حوزه مهندسي ساختمان تفکر سیستمي موجب افزايش ثروت استعربستاني ها در پروازهاي حج همکاري نمي کنند 

معاون وزير راه و شهرس��ازي در مراسم 
توديع مديرعامل س��ابق ش��رکت شهر 
فرودگاه��ي و معارف��ه سرپرس��ت اين 
ش��رکت گفت: امسال انجام پروازهاي 
ح��ج از يک اهميت وي��ژه اي برخوردار 

هستند چرا که طرف عربستاني قرار نيست در انجام اين پروازها 
با ايران همکاري کند و اساس��ا نمي خواهد مس��افران و حجاج 

ايراني از انجام اين پروازها رضايت داشته باشند.
وي افزود: از س��وي ديگر ظرفيت  هتل هاي عربس��تان کاهش 
يافته است. بنا بر اين تعداد پروازها به اين مقصد افزايش مي يابد 
به طوري که ممکن اس��ت روزانه پنج ، ش��ش برابر بيش��تر پرواز 
انج��ام دهي��م، بنا بر اين پروازهاي حج امس��ال نياز به مديريت 

بيشتري دارند.

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي گفت: 
تفکر سيس��تمي در س��ازمان راهداري 
در چهار س��ال اخير جايگاه خود را پيدا 
کرده و همين عامل باعث افزايش توليد 
و ايجاد ثروت در کش��ور مي شود. داود 

کشاورزيان در نشست با اصحاب رسانه اظهار داشت: سياست 
س��ازمان راهداري تقويت ش��رکت هاي دانش بنيان و کمک به 
ايجاد ش��رکت هاي ملي اس��ت زيرا با توجه به اعتبارات و زمان 

محدود بايد براي رفع مسائل امور جاري ثروت ايجاد کنيم.
رئيس س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي با بيان اينکه 
دير يا زود منابع نفتي تمام مي ش��ود گفت: بايد در تامين منابع 
ارزي تاش کنيم و در آن خصوص ش��رکت هاي دانش بنيان 

مي توانند در سطح بين المللي خدمات عرضه کنند.

نخس��تين جلس��ه ش��وراي بررسي و 
تأيي��د مباني قيمت گ��ذاري با حضور 
حام��د مظاهري��ان معاون مس��کن و 
س��اختمان وزي��ر راه و شهرس��ازي و 
منوچه��ر ش��يباني اصل مديرکل دفتر 

سازمان هاي مهندسي و تشکل هاي حرفه اي برگزار شد.در اين 
جلسه که با هدف کنترل و بررسي بيشتر مباني قيمت گذاري در 
حوزه مهندسي ساختمان برگزار شد علي سرزعيم، سيد صادق 
موسوي خلخالي، محمدرضا مومنان، سيد جواد قانع فر، نسرين 
ابوالحسني، مهرداد هاشم زاده همايوني و محمدجواد ابوالفتحي 
که با حکم وزير راه و شهرسازي به عنوان اعضاي اصلي شوراي 
بررسي و تأييد مباني قيمت گذاري انتخاب شده اند، احکام خود 

را از معاون مسکن و ساختمان دريافت کردند.

دبي��ر انجم��ن ش��رکت هاي هواپيماي��ي از پرداخت 
بدهي ه��اي معوق��ه ايرلاين ه��ا ب��ه ش��رکت پخش 
فرآورده هاي نفتي خبر داد. مقصود اس��عدي س��اماني 
در گفتگو با  مهر در واکنش به خبر بازاريابي ش��رکت 
نفتي شل براي سوخت هواپيماي توليدي ايران گفت: 
اين اتفاق به خاطر توانمندي ش��رکت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي ايران است که مي تواند بيش 
از نياز حمل و نقل هوايي داخل سوخت هواپيما توليد 
کرده و مازاد آن را صادر کند.دبير انجمن شرکت هاي 
هواپيماي��ي افزود: ايرلاين هاي ايراني مش��کل تهيه 
س��وخت هواپيما ندارند.وي با بيان اينکه روزانه چهار 
ميليون ليتر سوخت هواپيما در بخش مسافري مطرح 
مي ش��ود، افزود: اين حجم توليد مقدار کمي نس��بت به 
ساير کشورهاي همسايه است که در نتيجه با توجه به 
بالا بودن توليد بنزين هواپيما در داخل مازاد آن صادر 
خواهد شد.وي درباره بدهي شرکت هاي هواپيمايي به 

شرکت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران 
گفت: در حال حاضر بدهي هاي قبلي پرداخت ش��ده 
و ايرلاين ه��ا بده��ي معوق ندارن��د. ضمن اينکه براي 
خريدهاي جديد س��وخت نيز توافق ش��ده تا هر بار که 
ايرلاين ها سوخت خريداري مي کنند از طرف شرکت 
پخش فرآورده هاي نفتي صورت حساب صادر شده و 

شرکت هاي هواپيمايي پول آن را پرداخت مي کنند.

مصرف روزانه چهار ميليون ليتر سوخت هواپيما
دبير ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران گفت: 
براي حفظ بافت با ارزش تاريخي يزد و انجام تعهدات 
به ميراث کميته جهاني، بايد الزامات خاصي در بافت 

تاريخي لحاظ مي شود.
پيروز حناچي در گفتگو با خبرگزاري صدا و سيما گفت: 
تاش هاي زيادي براي ثبت تاريخي شهر يزد در جهان 
صورت گرفت و براي اولين بار در ايران يک ش��هر به 
ثبت جهاني رس��يد.وي افزود: ش��هر يزد به متعلق به 
مردم ايران است و بايد به تعهداتي که در کميته ميراث 
جهاني پايبند باشيم.حناچي با اشاره به ارزش هاي شهر 
تاريخي يزد گفت: ارزش هاي يزد بايد بطور کامل در 
طرحهاي عمراني ما هدف گذاري و به عنوان بخشي 
از ضوابط طرح جامع تلقي شود.وي تاکيد کرد: در جسه 
ش��وراي عالي شهرس��ازي درباره نحوه برخورد با آئين 
نام��ه تبادل نظر ش��د تا ضام��ن حفاظت از ارزش هاي 
فرهنگي و تاريخي ش��هر يزد باش��يم.معاون وزير راه 

و شهرس��ازي تاکيد کرد: آثار زيادي از زمان ايلخاني 
در ش��هر يزد وجود دارد که تاش مي کنيم به عنوان 

ارزش هاي بي بديل و يگانه حفظ کنيم.
حناچي افزود: مس��احت منظقه مرکزي 200 تا 250 
هکتار پيش بيني ش��ده که ضوابط خاصي دارد، اما در 
محدوده بزرگتر ضوابطي مانند منطقه مرکزي نيست، 

اما از ضوابط خاصي بايد پيروي کند.

الزام ضوابط خاص طرحهاي عمراني در بافت تاريخي يزد 

امضافروشي در ساخت و ساز ۲8 هزار خانه در تهران اثبات شد 
به گزارش مهر، يک منبع آگاه در وزارت راه و شهرسازي گفت: 
پرونده امضافروشي لوله کشي گاز منازل در تهران در اين وزارت 
به طور کامل بررس��ي ش��ده و مراتب براي بررس��ي به دستگاه 

قضايي ارجاع شده است.
وي ادامه داد: پرونده مذکور در دادسراي اوين در مرحله بازپرسي 
قرار داش��ته و پس از آنکه دو س��ال از اتمام بررس��ي ها در وزارت 
راه و شهرس��ازي گذش��ته، همچنان دس��تگاه قضايي در حال 
بازپرس��ي از متهمان پرونده مذکور اس��ت.اين منبع آگاه تأکيد 
کرد: بازپرس اين پرونده تعداد زيادي از مهندسان عضو سازمان 

نظام مهندس��ي س��اختمان استان تهران و افراد ديگر مرتبط با 
موضوع لوله کشي گاز واحدهاي مسکوني تهران را به دادسرا 
فراخوانده و از آنها درباره چند و چون و جزئيات پرونده بازپرسي 
مي کند.به گفته اين مقام مس��ئول در وزارت راه و شهرس��ازي، 
در بين اين بازپرس��ي ها، پرونده هاي جديدي نيز يافت ش��ده 
اس��ت؛ اين درحالي اس��ت که وزارت راه و شهرسازي در هنگام 
بررس��ي پرونده ه��ا و ارجاع آنها ب��ه مراجع قضايي اعام کرده 
بود 28 هزار واحد مس��کوني در تهران وجود داش��ته که بحث 
فروش امضاي مهندسان ناظر براي اخذ تأييديه از سازمان نظام 

مهندسي ساختمان تهران محرز شده است.گفتني است رامين 
کرمي عضو هيئت مديره دوره جديد س��ازمان نظام مهندس��ي 
ساختمان استان تهران در روز شنبه در نشست خبري در پاسخ 
به پرسش خبرنگار مهر درباره نتايج بررسي پرونده امضا فروشي 
اعضاي هيئت مديره دوره قبل اين س��ازمان گفت: وزارت راه 
و شهرسازي پرونده هاي امضا فروشي را در بخش گاز به طور 
کامل بررسي کرده که از اعداد و ارقام ذکر شده قبلي، اين موارد 
بسيار کمتر بوده است. در حال حاضر تعداد متخلفان اين پرونده 

به کمتر از 5 تا ۶ هزار فقره امضا فروشي رسيده اند.

عمر پايين ساختمان ها سالانه 4000 ميليارد تومان سرمايه را هدر مي دهد

عضو هيأت مديره س��ازمان نظام مهندس��ي س��اختمان تهران 
گف��ت: س��الانه 120 ه��زار ميليارد تومان صرف ساخت وس��از 
مي ش��ود و اگر عمر مفيد س��اختمان ها که به  طور ميانگين 30 
س��ال اس��ت را بر اين عدد تقس��يم کنيم س��الانه 4 هزار ميليارد 

تومان از سرمايه کشور هدر مي رود.بيژن خطيبي در گفت و گو با 
خبرگزاري فارس در خصوص پايين بودن عمر مفيد ساختمان ها 
و اينکه چه ميزان ضرر و زيان از اين ناحيه بر کش��ور تحميل 
مي شود،گفت: معضل عمر پايين ساختمان در ايران به دليل افت 
کيفيت ساخت و کيفيت پايين مصالح و عدم حضور مجريان و 

سازندگان ذي صاح در پروژه هاي ساختماني است.
وي افزود: اين تصور غلطي است که کيفيت ساختمان را مي توان 
ب��دون هزين��ه افزايش داد، چ��را که کالاي با کيفيت گران تر از 
کالاي بي کيفي��ت اس��ت، ام��ا اين هزينه بالات��ر در طور زمان 

برگشت  دارد و به واقع يک سرمايه گذاري محسوب مي شود.
خطيبي ادامه داد: دائماً شعار مي دهيم در ساخت وساز از مصالح 
غيراس��تاندارد اس��تفاده مي شود اما هيچ مرجعي به اين موضوع 
رسيدگي نمي کند. يکي از علل استفاده از مصالح غيراستاندارد 

هم همين عدم حضور سازندگان ذي صاح است.
خطيبي تاکيد کرد: طبق آمار س��الانه 120 هزار ميليارد تومان 
صرف ساخت وس��از در کش��ور مي ش��ود و از آنجا که به گفته 
کارشناس��ان، عم��ر مفيد س��اختمان ها در اي��ران امروز به  طور 
ميانگين 30 س��ال اس��ت، اگر ميانگين 30 س��ال را بر 120 هزار 
ميلي��ارد تومان تقس��يم کنيم س��الانه 4 ه��زار ميليارد تومان از 

سرمايه کشور هدر مي رود.
عضو هيأت مديره س��ازمان نظام مهندس��ي س��اختمان تهران 
ادامه داد: در اين شرايط اگر به ازاي هر سال فقط يک سال به 
عمر س��اختمان ها افزوده ش��ود، سالانه 4 هزار ميليارد تومان به 
بودجه و سرمايه ملي کشور کمک کرده ايم. حال حساب کنيد 
اگر 10 س��ال به عمر مفيد س��اختمان ها افزوده شود از هدررفت 

چه هزينه اي جلوگيري مي شود.

وي در خص��وص ل��زوم حضور مجري��ان ذي صاح در عرصه 
ساخت وس��از گفت: حضور سازندگان ذي صاح در پروژه هاي 
ساختماني از چند بعد ضرورت دارد. در عرف عمومي جامعه اگر 
فردي به بيمارس��تاني مراجعه و ادعا کند توانايي عمل جراحي 
کردن را دارد مس��ئولان بيمارس��تان حتي اجازه يک تزريق را 

هم به وي نمي دهند.
خطيب��ي ب��ا بي��ان اينکه اين يک امر ضروري اس��ت که قانون 
مجريان ذي صاح فرهنگ س��ازي ش��ود و همزمان بايد يک 
پشتوانه قوي براي عملياتي شدن آن وجود داشته باشد، تصريح 
کرد: از همين رو اخيراً سازمان نظام مهندسي ساختمان استان 
تهران اباغيه اي را صادر و به همه ناظران تأکيد کرده اس��ت 
ساختمان هاي فاقد مجري ذي صاح اجازه فعاليت ندارند و اگر 

فعاليت کنند مهندس ناظر متخلف خواهد بود.

معاون  وزير  راه و شهرسازی: 
در ح�ال حاض�ر تمرک�ز ما  ���
توسعه و تکميل کريدورهاي 
مهم و ترانزيتي بين المللي از 
طريق توسعه شبکه آزادراهي 
اس�ت و اين فرصت مناسبي 
و  س�رمايه گذاري  ب�راي 
مش�ارکت در اين حوزه براي 
ش�رکت هاي خارجي فراهم 

آورده است


